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2021 年福州一中高中招生测试（市外、追梦计划） 

文科素养测试   

（测试时间 6月 28 日上午 8:00 — 9:40    满分 90 分） 
考生注意：本测试卷包括英语试卷、文科综合试卷、语文试卷。 

 

 

学校                 姓名                 准考证号                      

 

英语试卷（满分 40分） 

选择题（1至 20 题）每题只有一个选项是正确的。请将正确答案用 2B 铅笔填涂在

答题卡上。每小题 2分，共 40 分。 

阅读下列图片，然后从 1—3 题所给的四个选项中，选出与其意思相符的最佳选项。 

1. 

A. We are now open all weekend. 

                                            

B. On Saturdays we are now open in the 

afternoon instead of the morning. 

                                            

C. On Saturdays we now close for lunch. 

                                            

D. On Saturdays we now stay open longer 

than before. 

 

2. 

A. Bring your computer here for repairs. 

 

B. We will not mend computers bought 

from other shops. 

 

C. We charge to repair computers not 

bought here. 

 

D. Computers bought here never need 

repairing. 
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3. 

A. Switch this printer off at the back.  

B. Do not touch the switch at the back of 

this printer. 

C. Do not take the back cover off the 

printer until it is turned off. 

D. Cover this printer up before you 

switch it on. 

阅读下面短文，掌握其大意，然后从 4－11 题所给的四个选项中，选出最佳选项。 

  Wales has a population of about three million. 

English is the main language and only twenty 

percent speak both Welsh and English. Every 

year     4     August there is a 

Welsh-speaking festival. It     5     in a 

different town each year so everyone has the 

chance for it to be     6    them. Local people     7     years making plans for     

8     the festival will be in their town. Each festival is     9     by about 160,000 

people. There are concerts, plays and music, books and pictures as     10     as food 

and drink. The festival provides a chance for Welsh-speaking people to be together for a 

whole week, with     11    Welsh language all around them.  

4. A. on B. since C. in D. at 

5. A. holds up B. changes face C. passes by D. takes place 

6. A. near B. following C. interesting D. from 

7. A. pass B. spend C. wait D. put 

8. A. when B. what C. why D. whether 

9. A. arrived B. joined C. attended D. come 

10.A. long B. exciting C. good D. well 

11. A. one B. the C. a D. some 
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阅读下列短文，然后从 12—20 题所给的四个选项中，选出最佳选项。 

                           A 

 Sam and Joe were astronauts. There was once a very dangerous trip and the more 

experienced astronauts knew there was only a small chance of coming back alive. Sam 

and Joe, however, thought it would be exciting though a little dangerous. “We’re the 

best men for the job,” they said to the boss. “There may be problems, but we can find 

the answers. ” “They’re the last people I’d trust, ” thought the boss. “But all the other 

astronauts have refused to go. ” 

Once they were in space, Joe had to go outside to make some repairs. When the 

repairs were done, he tried to get back inside the spaceship. But the door was locked. He 

knocked but there was no answer. He knocked again, louder this time, and again no 

answer came. Then he hit the door as hard as he could and finally a voice said, “Who’s 

there? ” “It’s me! Who else could it be? ” shouted Joe. Sam let him in all right but you 

can imagine that Joe never asked to go on a trip with Sam again! 

12. Why were Sam and Joe chosen? 

A. The boss wanted them to get more experience. 

B. They were the only men who offered to go. 

C. The boss trusted them more than anyone else. 

D. They were the last people who wanted to go. 

13. What did Sam and Joe think the trip would be like? 

A. It would make them excited. 

B. There must be serious problems. 

C. It would be long and tiring.  

D. There wouldn't be any danger. 

14. Why does the writer tell this story? 

A. To show the dangerous side of the astronauts' life. 

B. To make people think. 

C. To show the funny side of the astronauts' life. 

D. To make people laugh. 
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                                  B 

  While in Banff, make time for a walk around 

town. A special treat is to go up the 

mountainside on the Banff Gondola for a 

surprising view of the valley below. Here is The 

Pines, whose cook has developed a special way 

of mixing foreign food such as caribou, wild 

boar, and reindeer with surprising sauces. 

 Best time to visit is during the off-season from early May to mid-June, or in October. 

This way you can avoid sharing the high way with mobile homes which can be pulled by 

cars. But whatever the season, take some lunch with you from Banff, because there are 

only a few food stops on the road. 

 Forty minutes north of Banff, side by side with the Banff National Park, sits 

world-famous Lake Louise. This surprisingly small body of water is attractive with 

towering mountains around it. Glaciers, huge masses of ice, moving very slowly against 

rocks, produce what is called glacier rock flour, making its water dark to see. It is worth 

taking a walk around the grounds of the Chateau Lake Louise, another beauty, proud of 

its early 20th century history. 

 Back on the road, and it’s time to continue north past the Columbia Icefield, then 

turn off the highway and take the short road to the base of the Athabaska Glacier .You 

can do some climbing or do a more pleasant snowmobile tour. Either way, you can enjoy 

endless beautiful sights. 

 Finally you’ll reach Jasper, the usual turning around the place for the Banff-Jasper 

loop. It’s worth riding the Jasper Skytram, and be sure to visit the wonderful Jasper Park 

Lodge, also dating back to the 1920s. If you can have lunch there, do it. The restaurant 

has an adventurous menu and their wine list would put a smile on any visitor’s face. 

15．What is most probably the underlined “The Pines”?  

 A. A place in which you can see many mobile homes. 

 B. A restaurant where you can taste some special kinds of food.  
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 C. A mountain where you can get a good view of the valley. 

 D. A town which has a special cooker in place. 

16. What will probably happen when visitors come at the end of June? 

 A. They may come across traffic jams. 

 B. They may have trouble finding a restaurant. 

 C. They may travel more easily with cars. 

 D. They may do much more sightseeing. 

17．Similar to the Chateau Lake Louise,         . 

 A. the Banff National Park is to the west of Banff 

 B. the Columbia Icefield lies between Lake Louise and the Banff National Park 

 C. the Jasper Park Lodge was built in the 1920s  

 D. the Jasper Skytram has a history of over 100 years 

                             C 

In recent years, Japan has had many advanced and unusual toilets, including some 

with self-acting lids and self-warming seats. Now Tokyo is trying something completely 

new ─ public toilets with see-through walls.  

To be fair, the walls of the new public toilets aren’t always transparent. They are 

made of a special kind of “smart glass”. When someone enters the toilet and locks the 

door, the glass becomes dark −it clouds over so that no one can see in. When the door is 

unlocked, the glass clears up again.  

Mr. Ban, the designer, points out the smart glass he chose for the walls has already 

been used in office buildings, where privacy is needed from time to time. The secret to 

the glass is that the flow of electricity can change the way the crystals in the glass line 

up, which changes the glass between dark and transparent.  

The new toilets have been built in some parks in Tokyo. Because the restrooms are 

lit up at night, they help provide light for the parks where they are located. Mr. Ban says 

the restrooms are like beautiful lanterns.  

So far, many people have tried the new restrooms. Some people are excited to use 

the unusual ones. Others worry that the walls might not work properly one day, and 
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could fail to protect them when they're using the toilets. The common complaint in 

Japan is that public restrooms often run out of soaps. Some people say they would rather 

have soaps than fashionable new restrooms. 

Mr. Ban’s toilets are just one of several new public toilet designs that will be put 

into use across Tokyo in the coming months as part of the Tokyo Toilet project. A group 

called the Nippon Foundation asked some famous designers to come up with new 

designs to improve the public restrooms in Tokyo and prepare for the coming Olympics.  

18. What is special about the new public toilets in Tokyo? 

A. They have powerful lids and seats. 

B. Their doors can be locked with self-acting controls.  

C. They are made of some see-through plastic. 

D. Their walls can smartly turn clear or dark. 

19. What can we learn about the glass from the designer’s words in Paragraph 3?  

A. It is an electrically-controlled product. 

B. It has been widely used in public buildings. 

C. It is especially designed for young workers. 

D. It can produce beautiful colors at night. 

20.What can be the best title of the text? 

A. Japan is preparing itself for the coming Olympics  

B. Japan is replacing its old toilets with smart ones  

C. Japan tries out see-through public toilets 

D. Japan’s toilet problem has been solved 
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文科综合（地理、政治、历史）试卷（满分 10 分） 

选择题 （共 10 小题，每小题 1分，共 10 分。在每小题给出的四个选项中，

只有一项是最符合题目要求的，请将正确答案用 2B 铅笔填涂在答题卡上。） 

湾区经济体是指由若干海湾相连的港湾、邻近岛屿共同组成的经济区域。湾区

经济体以产业创新、聚集、辐射等核心功能，引领技术变革和带动全球经济发展。

目前，世界上有四大湾区经济体。下图示意世界四大湾区经济体的地理位置，读图，

完成 1-3 题。 

 

 

1.四大湾区均位于 

A.热带地区  B.温带地区   C.内陆地区    D.沿海地区 

2.粤港澳大湾区的发展优势是 

①港澳地区地狭人稠,人口密度大  ②内地有丰富的资源优势   

③借鉴澳门经济发展模式         ④充分发挥香港金融中心的地位   

⑤地处沿海，交通优势明显 

A. ①②③    B. ①③⑤   C. ②③④     D. ②④⑤  

3.“黑灯工厂”是指产品从原料到最终成品（含加工、运输、检测）无需人工操作，

可以关闭厂区灯光，完全交给机器生产的工厂。在粤港澳大湾区推广普及“黑灯工

厂”，主要依靠 

A.交通便利     B.科技创新     C.矿产丰富    D.人口稠密 

4. 2021 年 2 月 1 日，教育部办公厅发布《关于加强中小学生手机管理工作的通知》。

通知要求，中小学生原则上不得将个人手机带入校园。确有需求的，须经家长同意、

书面提出申请，进校后应将手机由学校统一保管，禁止带入课堂。你认为这一通知

发布的原因可能有哪些（      ） 

①有利于保护学生视力，让学生在学校专心学习 

②体现了对学生的特殊保护，促进学生健康成长 

③防止中小学生沉迷网络，引导其合理使用手机 

④阻断了家校间沟通的唯一途径，影响家校和谐 

Ａ. ①②③  Ｂ. ①②④  Ｃ. ①③④  Ｄ. ②③④ 

5．2020 年 11 月 2 日下午，习近平在中南海参加人口普查登记时强调:切实做好第

七次全国人口普查工作，为高质量发展提供科学准确的统计信息支持。第七次全国

人口普查有利于（      ） 

①全面把握我国的人口国情         ②适时取消计划生育的基本国策 

③促进人口长期均衡地发展          ④推动经济高质量、高速度发展 

A．①② B．①③ C．①④ D．②④ 

6. 我国水电抗震学科奠基人陈厚群，研究大坝抗震 60 多年，将我国在这一领域从
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“一张白纸”变成国际领先。陈厚群院士把一生奉献给祖国的大坝，用朴实纯粹、

淡泊名利的品格书写了人生的精彩。下列诗句能体现他的事迹和精神的是（      ） 

Ａ.纸上得来终觉浅，绝知此事要躬行 

Ｂ.长风破浪会有时，直挂云帆济沧海 

Ｃ.不要人夸颜色好，只留清气满乾坤 

Ｄ.孤帆远影碧空尽，唯见长江天际流 

7．下图为我国每一项重大问题大体上的决策过程 

 

这一决策过程充分体现了（    ） 

A．全心全意为人民服务是党的根本宗旨  

B．国家权力在宪法和法律限定的范围内行使 

C．公民监督促进政府决策的科学化和民主化  

D．党的领导、人民当家作主、依法治国的有机统一 

   2021 年，福州一中广大师生们围绕“庆祝中国共产党成立 100 周年”主题，开

展了形式多样的纪念活动。结合所学知识，回答下列问题： 

8. 4—6 月，我校各部门先后举办了“我心向党”主题诗歌朗诵、颂建党百年，做

时代新人——福州一中庆祝中国共产党成立 100 周年暨建校 204 周年音乐会、庆祝

中国共产党成立 100 周年专题音乐会（管弦乐）、“青春颂党恩，歌声赞党情”班班

有歌声比赛等活动。追本溯源，这种“以歌寄情、以曲表意”的表达方式历史悠久，

而《诗经》则被认为是我国这种方式的第一部总集。它的语言是研究我国（  ）时

期汉语概貌的重要资料。 

A．夏朝            B．商朝             C．周朝            D．秦汉 

9. 5 月，福州一中党委组织百名党员同志走进仙游县麦斜岩，开展了“缅怀革命

先烈，寻访红色足迹”活动。据史载：1930 年 10 月，闽西红军代表邓子恢同志来

到当地，组建了工农红军 108 团，点燃了仙游的革命烈火。红军 108 团存在的时间

虽不长，但旗帜永不倒，一代代的有志青年接过 108 团的旗帜前赴后继，浴血奋战，

为仙游的革命胜利流血牺牲。这一革命壮举客观上反映了当时（  ） 

A．帝国主义侵略的加剧                B．民族矛盾尖锐  

C．北洋政府统治的反动                D．阶级矛盾尖锐 

10. 6 月，福州一中图书馆、历史组、历史人文社团联合举办了“百年华诞，党旗

飘扬——庆祝建党 100 周年学党史知识竞赛活动”。其中，党史事件与关联人物的

知识竞答场面尤其精彩、激烈、紧张。下列搭配正确的一组是  

A．五四运动——毛泽东                  B．中共一大——邓小平      

C．秋收起义——刘伯承                  D．中美建交——周恩来 
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语文试卷（满分 40分） 

请按要求写一篇作文。（40 分） 

课余时间做什么？同学们议论纷纷。有的同学希望参加扫地洗衣、整理房间、

炒菜做饭、下地干活等劳动实践，有的同学则希望参加唱歌跳舞、打球跑步、练习

书法、读课外书等文体活动。以上两类，你希望参加哪一类？请讲讲理由，写一篇

作文。题目自拟，不少于 600 字。 

 

  


